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احتمال تأسيس بانك آف شور در سال آینده 

با سرمایه گذار ایراني مقيم خارج
سرپرس�ت منطقه آزاد قش�م از مذاكره با دو گروه س�رمايه گذار 
براي راه اندازي بانك آف ش�ور در قش�م خبر داد و گفت: در حال 
حاضر بحث اصلي ما س�رمايه اولیه براي تأس�یس اين بانك هاي 
آف ش�ور نیس�ت، بلكه بايد دولت اجازه س�رمايه گذاري در اين 
حوزه را بدهد و پس از صدور مجوزها مي توان كار را ش�روع كرد. 
چندي پيش »سعيد محمد« دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد و مشاور 
رئيس جمهوري درباره تأسيس بانك هاي آف شور گفت: سرمايه گذاران 
داخلي و خارجي مي توانند با حداقل سرمايه بانك آف شور را تشكيل 
دهند و اين مجموعه مي تواند از طريق اشخاص حقيقي و حقوقي بخش 
خصوصي مديريت شود و مستقل از بانك مركزي است. ارزهاي ايرانيان 
خارج از كشور يا منابع سرمايه گذاران خارجي مي تواند وارد بانك هاي 
آف شور شود و هر س��رمايه گذاري در صورت علاقه مندي مي تواند در 
ايران و مناطق آزاد بانك آف شور را ه اندازي كند. در سال هاي گذشته 
حداقل سرمايه تأسيس بانك آف شور را 150 ميليون دلار اعلام كرده 
بودند، اما با مذاكرات انجام شده با بانك مركزي سقف حداقل سرمايه 

ايجاد بانك آف شور را به 5 ميليون دلار كاهش داديم. 
افشار فتح اللهي در گفت وگو با ايلنا درباره راه اندازي بانك آف شور در 
منطقه آزاد قشم اظهار داشت: متقاضيان براي سرمايه گذاري در اين 
حوزه عمدتاً ايرانيان مقيم خارج از كش��ور هستند و براي ورود به اين 
حوزه بسيار علاقه مندند. در مدت زمان 50 روز گذشته با دو گروه براي 
راه اندازي و تأسيس بانك آف شور در اين منطقه وارد مذاكره شديم. وي 
با بيان اينكه يكي از اين گروه هاي متقاضي براي تأسيس بانك آف شور 
در قشم، شريك خارجي دارد، گفت: مذاكرات با اين گروه ها ادامه دارد 
و با مباحث حقوقي و محدوديت هايي در اين حوزه مواجه هستيم كه 

بانك مركزي بايد مجوزهاي مورد نياز در اين باره را ارائه دهد. 
سرپرست منطقه آزاد قشم با اشاره به اقدامات انجام شده در دولت و بانك 
مركزي براي آغاز اين مدل س��رمايه گذاري ها در كش��ور ادامه داد: دبير 
شوراي عالي مناطق آزاد در حال مذاكره با دولت و بانك مركزي است تا 
اساس اين نوع سرمايه گذاري اصلاح شود. معتقديم كه سازمان مناطق 
آزاد در هر منطقه اي مي تواند مجوز خاص صادر كند و اين شرايطی است 
كه خارج از محدوديت هاي تحريمي و محدوديت هاي داخلي  فعال باشد. 
فتح اللهي تأكيد كرد: متقاضي براي تأس��يس بانك آف شور در مناطق 
آزاد زياد اس��ت، اما در قالب و چارچوب ش��رايط مذك��ور مي توان كار را 
پيش برد. وي افزود: نگران اينكه با طولاني شدن فرايند صدور مجوزها، 
سرمايه گذاران و متقاضيان از سرمايه گذاري در اين حوزه صرف نظر كنند، 
نيستيم. پيشنهاد دهندگان براي تأسيس بانك آف شور در منطقه آزاد قشم 
در ساير كشورها هم فعاليت بانكي و مالي دارند. سرپرست منطقه آزاد قشم 
درباره ميزان سرمايه اوليه تأسيس بانك آف شور گفت: در حال حاضر بحث 
اصلي ما سرمايه اوليه براي تأسيس اين بانك هاي آف شور نيست،  بلكه بايد 
دولت اجازه سرمايه گذاري در اين حوزه را بدهد و پس از صدور مجوزها 
مي توان كار را شروع كرد. فتح اللهي با اشاره به ابزار بانك هاي آف شور براي 
كاهش اثرات تحريم در سيستم بانكي و نقل و انتقالات پول گفت: به طور 
قطع تأسيس بانك آف شور در ش��رايط تحريمي به كمك كشور خواهد 
آمد و نبايد اين فرصت ها را از دس��ت بدهيم. اميدواريم در سال 1401 

بانك آف شور در قشم تأسيس شود. 
........................................................................................................................

 ظهور یك ابهام جدید در بودجه۱۴۰۱ 
از نظر بخش خصوصی

در فراين�د نهاي�ي ش�دن بودج�ه س�ال ۱4۰۱، اش�كالات و 
ابهامات�ي وج�ود دارد ك�ه در ص�ورت نپرداخت�ن ب�ه آنه�ا، 
بس�تر رانت هاي جدي�د در اقتصاد ايران ش�كل خواه�د گرفت. 
محمد قاسمي، رئيس مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني ايران  در تازه ترين 
اظهارنظر در اين رابط��ه از خطر ايجاد رانتي جدي��د در اين حوزه خبر 
داده و از ناديده گرفتن بخش خصوصي در فرايند تدوين بودجه انتقاد 
كرده است. وي با بيان اينكه اتاق هاي سه گانه بايد موضع هماهنگي درباره 
بودجه داشته باشند، ادامه داد: نگاه ارباب- رعيتي دولت در بودجه 1401 
تشديد شده است. برخلاف سال هاي قبل كه بخش خصوصي ولو به شكل 
صوري دعوت مي شد، امسال در فرآيند تدوين بودجه از اتاق هاي سه گانه 

هيچ دعوتي در ستاد تدوين بودجه به عمل نيامد. 
او ادامه داد: نكته مهم اينكه در بند )الف( تبصره 1۸ به منظور توسعه 
س��رمايه گذاري ها بر مبناي آمايش س��رزميني، دولت تصميم گرفته 
صندوق كارآفرين��ي اميد را به صندوق پيش��رفت و عدال��ت ايران با 
۳1صندوق استاني تابعه تغيير دهد. منبع مالي همه طرح ها در سطح 
استان و نظارت بر حس��ن اجراي طرح ها با شوراي برنامه ريزي استان 
است. به نظر مي رسد ممكن است توزيع رانت در شهرستان ها و استان ها 

از اين محل اتفاق بيفتد. 
قاس��مي تأكيد كرد: در واقع دولت قص��د دارد از محل افزايش قيمت 
س��وخت و از محل افزايش ماليات ها پول را از جيب مردم برداش��ته و 
به صندوقي در استان ها واريز كند تا استاندار به عنوان رئيس شوراي 

برنامه ريزي و توسعه استان اشتغال و رشد ايجاد كند. 
وي گفت: اين اتفاق جديدي اس��ت. دولت هم كمبود منابع خود را از 
جيب بخش خصوصي و توليدي كشور بر مي دارد و هم آن را در فرآيند 
كار مشاركت نمي دهد. در حالي كه دولت بايد 40 درصد از درآمد نفتي 
را به صندوق توسعه ملي واريز مي كرد تا رشد و توسعه ايجاد كند، اما 
تصميم گرفت اين مبلغ را به صندوق واريز كند تا شوراي برنامه ريزي و 

توسعه استان رشد ايجاد كند. 
بر اساس گزارش پايگاه خبري اتاق ايران، او با تأكيد بر اينكه اين نگاه ها، 
نگاه دولت گرايانه است، بيان كرد: براي اولين بار حتي يك بار هم عبارت 
بخش خصوصي در لايحه بودجه نيامده است. برخلاف سال هاي قبل كه 
دست كم عبارت مشاركت عمومي- خصوصي را به كار مي بردند، امسال 
آن هم حذف شده و هيچ اسمي از بخش خصوصي برده نشده است، اما به 

جاي آن از عبارت غيردولتي استفاده كرده اند. 
........................................................................................................................
 تخصيص صد درصدي یارانه تأمين نهاده ها 

و عوامل توليد کشاورزي از سوي دولت
دول�ت، صد درص�د يارانه هاي تأمی�ن نهاده ه�ا و عوام�ل تولید 
محص�ولات كش�اورزي در ۹ ماه�ه امس�ال را تخصی�ص داد. 
به گزارش وزارت جهاد كشاورزي، مدير كل دفتر برنامه و بودجه وزارتخانه 
با اعلام اين مطلب گفت: به موجب بند )۲4( مصارف هدفمندي يارانه ها، 
موضوع تبصره )14( قانون بودجه سال 1400 مبلغ ۳هزارو450 ميليارد 
تومان با ه��دف تأمين يارانه ب��راي فعاليت هاي كش��اورزي در ۹ ماهه 
س��ال جاري اختصاص يافت. اين مي��زان اعتبار بي��ش از پنج برابر كل 
اعتبار تخصيص يافته اين رديف در س��ال 1۳۹۹ است. قاسمي، اعتبار 
تخصيص يافته از اين رديف را در سال گذشته ۶50 ميليارد تومان عنوان 
كرد. وي  تخصيص مبلغ ۳هزارو450 ميليارد تومان يارانه تأمين نهاده ها 
و عوامل توليد محصولات كشاورزي را در مدت ياد شده بيانگر عزم دولت 

سيزدهم در حمايت از توليدات بخش كشاورزي دانست. 
مدير كل دفتر برنامه و بودجه وزارت جهاد كشاورزي اظهار داشت: اين 
مبلغ براي تأمين، تدارك، توزيع و فروش انواع كود شيميايي، كود هاي 
آلي و زيس��تي، تأمين و تدارك انواع بذر، تأمين و تدارك تخم نوغان، 
بهينه س��ازي مصرف و كنترل كيفي انواع سم و كود شيميايي، تأمين 
و تدارك انواع نهال، اصلاح نژاد دام روستايي، استفاده بهينه از بقاياي 
محصولات كشاورزي و صنايع غذايي در تغذيه دام و اجراي مصوبات 
ش��وراي قيمت گذاري و اتخاذ سياست هاي حمايتي بخش كشاورزي 

تخصيص يافته است.

در حالي هفته گذشته اولین حراج 
مجازي سازمان جمع آوري و فروش   خبر

اموال تملیكي برگزار شد كه ضعف اين سازمان در اطلاع رساني و 
ارائه اطلاعات حراج اعم از قیمت نهايي فروش كاملًا مشهود است. 
به گزارش تسنيم، هفته گذشته بود كه اولين حراج مجازي سازمان 
اموال تمليكي برگزار ش��د. در اين حراج از روز ش��نبه 11دي ماه 
امكان مشاهده كالاها فراهم ش��د و متقاضيان مي توانستند براي 
بازديد حضوري نيز به انبار س��ازمان اموال تمليكي استان تهران 

مراجعه كنند. 
در نهايت روز چهارشنبه 15دي ماه حراج نهايي برگزار شد و كالاها به 
بالاترين پيشنهادات ارائه شده فروش رفت. در اين حراج كه به صورت 
آزمايشي برگزار شد، تنها تعداد محدودي كالا در 10پارتي )دسته 

كالا( به حراج گذاشته ش��د اما اين انتظار وجود دارد در حراج هاي 
بعدي با افزايش تعداد كالاها، آشنايي بيشتر مردم با سامانه )همراه با 
اطلاع رساني صحيح( و همچنين افزايش استان هاي مشاركت كننده 

در آن، تعداد مشاركت كنندگان نيز افزايش يابد. 
يكي از مسائل اساسي كه حراج مجازي آن را به روشني نشان داد، 
ضعف شفافيت حراج هاي حضوري به نسبت حراج مجازي است. 
اين موضوع مستقيماً متوجه س��ازمان اموال تمليكي نيز مي شود. 
حال اين س��ؤال مطرح مي ش��ود كه چرا تا الان آمارهاي روشني 
از حراج ها و پيشنهادات مطرح شده منتش��ر نشده بود؟ حتي در 
خصوص حراج غيرحضوري نيز جدول مربوط به قيمت كارشناسي 
و قيمت نهايي پيشنهاد شده توس��ط خريداران نه از جانب روابط 
عمومي سازمان اموال تمليكي بلكه توسط رسانه ها انعكاس يافت. 

اين مسئله بود كه شفافيت نداشتن و ضعف سازمان اموال تمليكي 
در اطلاع رس��اني هاي عمومي را بيش از پيش نمايان كرد. از سوي 
ديگر بايد اين سطح از ش��فافيت به حوزه حراج هاي حضوري نيز 

تسرّي پيدا كند. 
اين به اين معناس��ت كه حتي اطلاعات اوليه حراج ه��ا تا به امروز 
به صورت شفاف اعلام نشده اس��ت، از اين رو در راستاي تحولات 
انجام شده در وزارت اقتصاد و تغيير رويكرد اين وزارتخانه در جهت 
شفافيت بيش��تر در حوزه هاي مختلف، سازمان اموال تمليكي نيز 
بايد به اين سمت حركت كند. اين انتظار وجود دارد در حراج ۲5 
دي و ساير حراج ها و مزايده ها، اطلاعات از انواع كالا ها تا قيمت هاي 
پيشنهادي به شكلي شفاف در اختيار عموم مردم قرار گيرد و اين 

سازمان در جهت شفافيت بيشتر گام بردارد. 

ضعف سازمان اموال تمليكي در اطلاع رساني حراج  ميلياردها تومان كالا

تصمیم 6۰  هزار میلیارد توماني كمیسیون تلفیق 
درباره اتوگاز

 LPG پارسال 3 ميليون تن 
در خطوط لوله هدر رفت

س�ال ۹۹ به دلیل تعارض منافع وزارت نفت، بیش از 3 میلیون تن 
LPG در خطوط لوله ه�در رفت، با تداوم رون�د فعلي، رقم LPG
سوزي در سال آينده بیش از 6۰ هزار میلیارد تومان برآورد مي شود. 
به گزارش فارس، طبق بند الحاق��ي )۲( تبصره يك ماده واحده قانون 
بودجه 1400 مبني بر افزودن ۲ ميليون تن LPG به س��بد س��وخت 
كشور . وزارتخانه هاي نفت و كش��ور موظفند امكان احداث جايگاه ها 
و زيرساخت استفاده قانونمند از سوخت گاز مايع )LPG( در ناوگان 
حمل و نقل با اولويت ناوگان عمومي و حمل بار را به كمك بخش هاي 
خصوصي و عمومي تا سقف مجموع ۲ ميليون تن در سال فراهم كنند. 
   تع�ارض منافع وزارت نف�ت دولت دوازدهم، مانع توس�عه 

اتوگاز در كشور
در س��وژه »فارس من« كاربران خبرگزاري فارس آمده است: »سالانه 
بيش از 10 ميليون تن گاز مايع در ايران توليد مي ش��ود. از اين مقدار 
تنها ۲ ميليون تن آن در داخل كشور مصرف و 4/5ميليون تن آن روانه 
بازارهاي صادراتي مي ش��ود. با انجام موازنه اين مقدار توليد و مصرف، 
حداقل ۳/5 ميليون تن آن به خطوط لوله گاز طبيعي تزريق می ش��ود 
يا در فلرها مي س��وزد. اين مقدار مازاد را مي توان به جاي سوزاندن به 
صورت اس��تاندارد و محترمانه به عنوان اتوگاز به خودروها اختصاص 
داد. دليل امتناع وزارت نفت از اي��ن كار وجود تعارض منافع براي اين 

وزراتخانه است كه نياز به اصلاح قانون دارد.« 
وزارت نفت دولت دوازدهم به دليل تعارض منافع در مصادره 100درصد 
درآمدهاي صادرات��ي LPG حاضر به عرضه آن در كش��ور و صادرات 
بنزين و گازوئيل معادل با قيمت بالاتر نبود، زيرا هر چند صادرات اين دو 
سوخت نسبت به LPG مزاياي بيشتري براي كشور به همراه دارد اما 
سهم وزارت نفت از صادرات بنزين و گازوئيل تنها 14/5 درصد است. 

در اين بين عبدالعلي رحيمي مظفري، دبير كميسيون انرژي مجلس 
 LPG شوراي اس��لامي نيز از تدبير مجلس يازدهم براي استفاده از
در س��بد س��وخت خودروها در لايحه بودجه 1401 خبر داد و گفت: 
»در رابطه با وضعيت LPG در قانون بودجه بيش��تر از سال گذشته 
براي اضافه شدن به سبد س��وختي خودروها تدابيري انديشيده شده 
اس��ت، البته اختلاف نظرهاي بس��ياري در اين رابطه و اينكه بايد به 
صورت كامل يا محدود در سبد سوختي قرار گيرد، وجود دارد. براي 
شفاف سازي درآمد دولت از صادرات گاز مايع و سهم آن نيز تدابيري 
انديشيده شده و در اين زمينه هم جمع بندي بايد در كميسيون تلفيق 

انجام شود.« 
   هدررف�ت بیش از 3 میلی�ون تن LPG در خط�وط لوله در 

سال ۹۹
تعلل در افزودن LPG به سبد سوخت در حالي رقم مي خورد كه طبق 
آمار رس��مي وزارت نفت س��الانه بيش از ۳ ميليون تن LPG به دليل 
محدوديت هاي صادراتي ناشي از تحريم در خطوط لوله گاز سراسري 

هدر مي رود يا فلر مي شود. 
خبرگزاري فارس در دو گ��زارش با عناوين »هدررف��ت ۳ ميليون تن 
LPG به ارزش 1۲ هزار ميليارد توم��ان در خطوط لوله« و »هدررفت 
LPG در خطوط لوله مجتمع گازي پارس جنوبي+س��ند« به صورت 
مستند به بحث هدررفت LPG در خطوط لوله در سال هاي ۹7 و ۹۸ 

پرداخته است. 
اما بررسي آمار توليد و صادرات LPG در سال ۹۹ )سال گذشته( حاوي 
اطلاعات جديدي از هدررفت اين س��وخت در خطوط لوله سراسري 
اس��ت. طبق گزارش ش��ركت ملي گاز در س��ال ۹۹، مجموع توليد از 
فازهاي ميدان پارس جنوبي ۶/7 ميليون تن بوده اس��ت. از اين مقدار 
4 ميليون تن صادر شده و ۳/1 ميليون تن در خطوط لوله گاز طبيعي 

هدررفته است. 

 LPG جدول- آمار تولید، صادرات و هدررفت
در سال ۹۹ )واحد: تن در روز(

 توجه داشته باش��يد كه در موازنه جدول، مجموع »LPG توليدي« 
و »موجود در مخازن« مس��اوي مجموع عدد »صادرات« و »هدررفت 

LPG« است. 
شايان ذكر است طبق اسناد تزريق ۳/1 ميليون تن LPG به خط لوله 
در سال ۹۹ به درخواست ش��ركت ملي گاز براي افزايش كيفيت گاز 

طبيعي در خطوط لوله نبوده است. 
   گازمايع پالايش�گاه هاي نفتي نیز در خطوط لوله هدر رفته 

است
عدد LPGس��وزي تنها به ميدان پارس جنوبي محدود نمي شود و 
بنابر اسناد متعدد از پالايشگاه هاي نفتي كشور، در سال ۹۹ بخش 
زيادي از LPG توليدي پالايش��گاه ها نيز به دليل پر شدن مخازن 
ذخيره سازي و امكان نداش��تن صادرات، در خطوط لوله هدر رفته 

يا فلر شده است. 
رضا رحيمي، كارشناس ارش��د انرژي در اين باره مي گويد: »در دولت 
گذشته در ماه  هاي فروردين و ارديبهشت 1400، مقدار ذخاير گازمايع 
پالايش��گاه  هاي نفت به مقدار قابل توجهي افزايش يافته بود تا جايي 
كه مسئولان پالايش��گاه  ها مكرراً طي نامه ای به مديرعامل پالايش و 
پخش درخواست تخليه فوري اين مخازن را داشتند و برخي به دليل 
نيازنداشتن داخل و تحويل ندادن پالايش و پخش، مجبور به سوزاندن 
مقداري از اين س��وخت در پالايش��گاه ش��دند. از طرفي نيز بعضي ها 
راه حل تخليه اين مخازن را افزايش س��هميه ش��ركت هاي موزع قيد 

كرده بودند.« 
 LPG پیش بیني هدررفت 6۰ هزار میلیارد تومان  

در خطوط لوله در ۱4۰۱
طبق آمار درآمد وزارت نفت از صادرات LPG در س��ال 1401 حدود 
۸0 هزار ميليارد تومان برآورد ش��ده اس��ت كه اين مي��زان با صادرات 

5 ميليون تن LPG محقق خواهد شد. 
در نتيجه در صورت تداوم روند LPGسوزي در خطوط لوله از سال۹7 
تاكنون، در سال 1401 حدود ۶0 هزار ميليارد تومان از سرمايه كشور 
هدر خواهد رف��ت، در حالي كه مي توان با توس��عه س��ريع، محدود و 
هدفمند اتوگاز مانع اين سرمايه س��وزي شد. ضرورت دارد نمايندگان 
مجلس با توجه به تجربه هدررفت LPG در سال هاي گذشته در لايحه 

بودجه 1401 تدبيري براي اين موضوع بينديشند. 
در واقع نمايندگان كميسيون تلفيق بودجه 1401 با تصميم خود مبني 
بر افزودن LPG به سبد س��وخت موجب احياي اين ۶0 هزار ميليارد 
تومان مي شوند، زيرا مي توان بنزين و گازوئيل معادل آزاد شده را حتي 

با قيمت بالاتر از LPG به فروش رساند.

در حالي كه مخالفان اصلاح نرخ ارز ترجیحي  
با اش�اره به كس�ري بودجه دولت، حمايت از 
اقشار ضعیف جامعه را در صورت اصلاح نرخ 
ارز براي دولت ناممكن مي دانند، كارشناسان 
اقتص�ادي با اش�اره ب�ه دارايي ه�اي عظیم 
دولت، رفع فق�ر موقت ناش�ي از اصلاح نرخ 
ارز ترجیح�ي را براي دولت ب�ا فروش بخش 
اندكي از دارايي ها كاملًا امكانپذير مي دانند. 
در حالي كه نتايج حمايت از اقشار ضعيف جامعه 
به شيوه تخصيص ميلياردها دلار ارز ترجيحي، 
ضرورت اصلاح اين شيوه را براي سياستگذاران 
روش��ن كرده اس��ت، برخي از مخالفان اصلاح 
ارز ترجيح��ي معتقدن��د ك��ه دولت صرف��اً به 
دليل كس��ري بودجه در صدد اص��لاح نرخ ارز 
ترجيحي برآمده است و از اين رو امكان دارد در 
صورت اصلاح نرخ ارز ترجيح��ي و افزايش نرخ 
كالاهاي اساسي وارداتي دولت نتواند حمايتي 
از اقشار ضعيف جامعه انجام دهد. در اين ميان 
كارشناس��ان اقتصادي با اش��اره به اينكه نتايج 
حمايت از اقشار ضعيف جامعه به شيوه پرداخت 
ارز ترجيحي نتايج مناس��بي نيست، معتقدند 
كه دولت صاحب ام��وال و دارايي هاي عظيمي 
است كه با فروش بخشي از دارايي ها به سادگي 
مي تواند مناب��ع لازم و كافي جه��ت رفع فقر و 
حمايت از اقش��ار ضعيف جامعه را تأمين كند، 
به طور نمونه هلدينگ صنايع پتروشيمي خليج 
فارس در شرايط كنوني و ركودي بازار سرمايه 
بيش از ۳00 ه��زار ميليارد توم��ان ارزش دارد 
كه دولت با فروش س��هم خود در اين هلدينگ 
مي تواند منابع مورد نياز براي حمايت از اقش��ار 

آسيب پذير جامعه را تأمين كند. 
با وجودي ك��ه بررس��ي ها از نتاي��ج تخصيص 
ميليارده��ا دلار ارز ترجيح��ي ب��راي واردات 
كالاهاي اساس��ي به ما مي گويد كه با روش هاي 
بس��يار كم هزينه تر مي توان از اقش��ار ضعيف و 
آسيب پذير جامعه حمايت مناسب تري به عمل 
آورد، متأسفانه اين روزها شاهد اظهاراتي از سوي 
برخي از كارشناسان اقتصادي هستيم كه اصلاح 
ارز ترجيحي را برابر با توس��عه قابل ملاحظه فقر 
در اقتص��اد ايران معرفي مي كنن��د. نكته جالب 
اين است كه همين دست كارشناسان اقتصادي 
چن��دي پيش خود معت��رف بودند ك��ه عده اي 
از محل ارز ترجيح��ي 4ه��زارو۲00 توماني به 
رانت هاي عظيم دست پيدا كردند و به رغم اينكه 
دولت ارز ترجيحي به واردات كالاهاي اساس��ي 
تخصيص داد، مردم و صنايع اين كالاها را گاهی 

در بازار با نرخ بازار آزاد تهيه كردند. 
 با توجه به اظهارات متناقض كارشناسان مذكور به 
نظر مي رسد موضع اين افراد در رابطه با ارز ترجيحي 
بيشتر سياس��ي اس��ت، از اين رو بهتر اس��ت بدنه 
سياستگذاري اقتصادي بر پايه واقعيت هاي اقتصادي 

در رابطه با اصلاح نرخ ارز تصميم گيري كند. 
مخالفان اصلاح نرخ ارز ترجيحي عموماً معتقدند 
اگر ارز 4ه��زارو۲00 تومان��ي واردات كالاهاي 
اساسي اصلاح شود، نرخ كالاهاي وارداتي افزايش 

مي يابد و جامعه هدف از محل رشد تورم كالاهاي 
اساسي آسيب اقتصادي مي بيند. 

كارشناسان موافق اصلاح ارز ترجيحي بر اين باورند 
كه سرمايه گذاري در حوزه توليد كالاهاي اساسي 
مشمول دريافت ارز ترجيحي مستلزم آن است كه 
نرخ اين كالاها معقول شود و هزينه هاي توليد آن 
دس��ته از كالاهاي وارداتي را كه در داخل مزيت 
توليدش فراهم است، پوشش دهد، در عين حال 
در جريان اصلاح نرخ ها، اقشار ضعيف جامعه مورد 

حمايت كالايي از سوي دولت قرار مي گيرند. 
اگر چه مخالفان اصلاح نرخ ارز ترجيحي، بر اين 
باورند كه دولت به جهت كسري بودجه در صدد 
است اقدام به اصلاح نرخ ارز ترجيحي كند و توان 
حمايت از اقشار ضعيف جامعه را نخواهد داشت، 
اما مدافعان اصلاح نرخ ارز ترجيحي با اش��اره به 
دارايي هاي عظيم دولت معتقدند دولت با فروش 
بخشي از دارايي هاي خود مي تواند منابع لازم و 
كافي جهت حمايت از اقش��ار ضعيف جامعه را 
فراهم كند، البته لازمه اين رويداد رونق نس��بي 
بازار س��رمايه است كه بر اس��اس تحليل ها اين 

رويداد رخ خواهد داد. 
به طور نمونه در سال جاري وزارت امور اقتصادي 
و دارايي در اجراي جزء )۲( بند )الف( تبصره )۲( 
ماده واحده قانون بودجه سال 1400 كل كشور، 
پيش��نهاد صدور مجوز واگذاري بخشي از سهام 
دولت در تعدادي از شركت هاي دولتي را جهت 
سير مراحل بررسي و تصويب، به دولت ارائه كرد 
كه با موافقت دولت روبه رو شد، اما برخي از اين 
دارايي ها آنقدر پر ارزش هس��تند كه عرضه آنها 

نيازمند تدابير خاصي است. 
در بودجه س��ال 1400، حدود ۹5 هزار ميليارد 
تومان به عنوان درآمده��اي حاصل از واگذاري 
س��هام و بنگاه هاي متعلق ب��ه دولت پيش بيني 
شده است. در اين بين واگذاري بخشي از سهام 
دولت در هلدينگ صنايع پتروشيمي خليج فارس 
تا كنون چند بار از سوي سازمان خصوصي سازي 
آگهي شده است كه از سوي برخي از كارشناسان 
مي توان��د بزرگ تري��ن واگذاري تاري��خ بورس 
باش��د، اما اين واگذاري به دليل ش��رايط كنوني 
بازار و ارزش سنگين بلوك قابل واگذاري انجام 

نگرفته است. 
   بزرگ ترين مزايده تاريخ ايران 

به گفته حس��ين قربان زاده، رئيس كل سازمان 
خصوصي س��ازي در سيصد و هش��تاد و يكمين 
جلسه هيئت واگذاري، واگذاري 1۸ درصد سهام 
باقي مانده دولت در شركت هلدينگ پتروشيمي 
خليج  ف��ارس در هيئت واگذاري مصوب ش��د. با 
توجه به ارزش ب��الاي اين ش��ركت، اين عرضه 
بزرگ تري��ن مزاي��ده تاري��خ بورس و س��ازمان 
خصوصي س��ازي خواهد بود. در جلس��ه هيئت 
واگذاري، مقرر ش��د اين سهام در سه بلوك يك، 
۲ و 15 درصدي در قالب مزايده در بورس عرضه 
ش��ود. بلوك  يك درصدي به صورت نقد و بدون 
اضاف��ه ارزش )پرميوم( و بل��وك ۲ درصدي با 5 
درصد اضافه ارزش )پرميوم( عرضه خواهد شد. 

هلدينگ پتروش��يمي خليج فارس، در مجموع 
ح��دود 40 درص��د توليد صنعت پتروش��يمي 
كش��ور را در اختيار دارد و سال گذشته بيش از 
۳ ميليارد دلار صادرات داشته است. از مجموعه 
شركت هاي زير مجموعه اين هلدينگ مي توان 
به شركت هاي پتروشيمي نوري، اروند، بندر امام، 
تندگويان، بوعلي سينا، خوزستان، پارس، ايلام، 
اروميه، گچس��اران، هنگام، بروجن، دهدشت، 
كازرون، الماس ماهشهر، ان پي سي اينترنشنال، 
پليمر آرياساسول، دو شركت مهم تأمين كننده 
يوتيليتي )فجر و مبين( و همچنين بسياري از 
شركت هاي بازرگاني و خدماتي اشاره كرد. هر 
چند ارزش تابلوي بورس هلدينگ فوق بيش از 
۳00 هزار ميليارد تومان است، اما به گفته مدير 
عامل كنوني هلدينگ مذكور ارزش حقيقي اين 
هلدينگ حدود ۸00هزار ميليارد تومان است. 
با توجه به اين ارقام مي توان متوجه ش��د كه در 
صورت رونق بازار سرمايه دولت آنقدر دارايي در 
اختيار دارد كه با عرضه اي��ن دارايي ها مي توان 
در ص��ورت اصلاح ن��رخ ارز به س��ادگي تبعات 
موقتي افزايش هزينه هاي اقشار آسيب پذير را 

جبران كرد. 
   دولت از اقشار ضعیف حمايت كند

در همين رابطه كاويان عبداللهي در گفت وگو با 
»جوان« اظهار داشت: در بودجه سال آينده براي 
يكسري از صنايع شاهد اصلاح ارز 4هزارو۲00 
توماني خواهيم بود. اص��لاح ارز ترجيحي باعث 
مي شود هزينه توليد برخي از محصولات كاهش 
پي��دا كند كه عم��ده اين محص��ولات كالاهاي 
اساسي هستند، در واقع اين كالاهاي اساسي با 
جامپ قيمتي و حذف ارز 4هزارو۲00 توماني به 

قشر ضعيف جامعه ضربه واردخواهد كرد. 
كارشناس بازار سرمايه گفت: قاعدتاً دولت بايد 
از قش��ر ضعيف جامعه كه از افزايش نرخ دلار و 
اصلاح ارز 4هزارو۲00 تومان��ي لطمه ديده اند، 
حمايت كند كه اين حمايت ب��ه منابع نياز دارد 
و اين منابع هم كم نخواه��د بود، بنابراين دولت 
به عنوان كسي كه دارايي هاي زيادي دارد براي 
حمايت از قشر ضعيف جامعه اين دارايي ها را به 

فروش مي رساند. 
عبداللهي گفت: بر اس��اس آمار مركز مطالعات 
مجلس در سال آينده ۸00 هزار ميليارد تومان 
كسري بودجه پيش بيني شده كه اين رقم بسيار 

بالايي است. 
وي در مورد واگذاري ها و مص��رف منابع عنوان 
ك��رد: در حال حاضر ب��ازار با چال��ش نقدينگي 
مواجه است و اين بزرگ ترين مشكل فعلي بازار 

سرمايه است، اما يكسري از شركت ها پول هايي 
دارند كه شايد تمايل به س��رمايه گذاري داشته 
باشند يا بانك هايي كه منابع دارند يا شركت هاي 
س��رمايه گذاري براي خريد اين بلوك بخواهند 

سرمايه گذاري كنند. 
كاويان در ادامه گف��ت: در مرحل��ه اول به نظر 
مي رسد كساني كه پول نقد دارند، تمايل به خريد 
اين سهام داشته باش��ند و در وهله دوم اگر اين 
سهام به فروش نرود، ممكن است اجازه فروش آن 
را به بانك ها بدهند يا در ادامه يكسري شركت ها 
با آزاد كردن منابع خود و فروش دارايي هاي خود 
اين سهام را بخرند. از آنجايي كه اين بلوك بسيار 
بزرگ است، نيازمند منابع زيادي است و با توجه 
به اينكه خليج فارس يك شركت بزرگ در كشور 
اس��ت، اين موضوع كه براي اين بلوك مشتري 

وجود داشته باشد، زياد است.
كارشنا س بازار سرمايه اظهار كرد: در بخش هايي 
مث��ل ايران خ��ودرو و س��ايپا كه ش��ركت هاي 
ورشكسته اي هستند، امكان فروش سهام بسيار 
پايين اس��ت، ولي ش��ركت هايي مثل هلدينگ 
خليج فارس كه ش��ركتي بس��يار ارزش��مند و 
گسترده و تأثير گذار اس��ت، فروش سهام خيلي 

دور از انتظار نخواهد بود.
وي گفت: دول��ت ما 70 درص��د از اقتصاد ايران 
را تش��كيل مي دهد و بايد به جاي انتشار اوراق 
تمركز در فروش دارايي ها داش��ته باش��د. سال 
آينده در بودجه ۸۸ هزار ميليارد تومان انتش��ار 
اوراق پيش بيني شده است كه در مقابل ۲00 هزار 

ميليارد تومان تسويه اوراق وجود دارد. 
كاويان اظهار داشت: دولت به جاي اينكه اوراق 
منتش��ر كند، باي��د از منابعش اس��تفاده كند و 
هلدينگ خليج فارس را كه سهام ارزنده اي است، 
بفروشد يا اينكه سعي كند بلوكي كه براي فروش 
قرار داده ش��ده نياز به منابع كمتري دارد و بايد 
در مقاطع مختلفي فروخته ش��ود كه هم لطمه 
كمتري در آينده داشته باشد و هم مشتري براي 

خريد وجود داشته باشد. 
   تأمین مالی از طريق فروش سرمايه ها

 

از سوي ديگر علي سرزعيم كارشناس اقتصادی با 
بيان اينكه بدهي ها و همچنين كس��ري بودجه 
دولت رقم بالايي است، اظهار داشت: طبيعتاً تأمين 

كسري بودجه براي دولت در اولويت قرار دارد.
كارش��ناس اقتصادي گفت: يك��ي از طلبكاران 
دولت، سازمان تأمين اجتماعي است كه دولت 
بايد بدهي خود را به اين س��ازمان تسويه كند، 
بنابراين دولت با انتخاب س��ختي روبه رو است، 
از يك طرف بايد بدهي خود را به سازمان تأمين 
اجتماعي پرداخت كند و از طرف ديگر بايد حقوق 
كاركنان دولت��ي را بدهد و مج��ال زيادي براي 

دولت وجود ندارد. 
 وي ب��ا بيان اينكه بهترين ش��يوه ب��راي تأمين 
كس��ري بودجه واگذاري دارايي هاس��ت، گفت: 
سال آينده سال خاصي است، مانند سال ۹۹ كه 
شرايط ويژه اي داشتيم و در نهايت راهي به جز 
فروش دارايي ها پيش روي دولت نيست و در واقع 

انتخاب بين بد و بدتر است. 
   دولت از واگذاری بلوكی سهام 

چشم پوشی كند
 سرزعيم گفت: براي موفقيت در اين واگذاري، 
دولت باي��د از فروش بلوكي س��هام منصرف 
شود و س��هام را به صورت خرد عرضه كند و 
قيمت را تا ح��دودي كاهش دهد تا جذابيت 
فروش ايجاد ش��ود و مردم تماي��ل به خريد 

داشته  باشند. 
وي عنوان كرد: در بازار هر چيزي كه قيمتش كم 
باشد، جذابيت بيشتري دارد و مردم بيشتر خريد 
مي كنند، در صورتي كه اگر بخواهد اين سهام را 
به قيمت واقعي بفروشد، شايد خريداري در بازار 
وجود نداشته باشد و اين يك تصميم حاكميتي 
است كه چقدر اين سهام را براي به فروش رفتن 

زير قيمت عرضه كند. 
علي س��رزعيم گفت: اين واگذاري ها راهي براي 

تأمين كسري بودجه دولت است.
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